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Plads til både miljø
og svineproduktion 

FREMTID: Mange 
kompetente indlægs-
holdere gav i onsdags 
deres syn på, hvordan 
dansk svineprodukti-
on kan overleve. Det 
skete på et seminar 
afholdt af Det Kgl. 
Danske Landhushold-
ningsselskab.

Svine- 
produktion

Af Anne Olsen 

n Onsdag den 9. marts 
deltog mere end 125 velop-
lagte tilhørere i Kgl. Danske 
Landhusholdningsselskabs 
seminar om fremtidens svi-
neproduktion med titlen 
»Svinesektoren – mellem in-
ternationale markedskræfter 
og vælgerhensyn«.

Blandt andet miljømini-
ster Connie Hedegaard (K), 
professor Peter Sandøe, Cen-
ter for Bioetik og Risikovur-
dering, og Kent Skaanning, 
tidligere formand for Danske 
Svineproducenter, gav hver 
deres bud på, hvordan dansk 
svineproduktion kan overleve 
og udvikles i et moderne sam-
fund, hvor der skal tages hen-
syn til både eksport, miljø og 
den offentlige opinion.

Miljøteknologi 
nødvendig
Miljøminister Connie Hede-
gaards budskab var, at der 
skal skabes plads til mere 
miljø ved siden af en mere 
effektiv produktion. 

Hun imødeså mange udfor-
dringer for fremtidens svine-
produktion. 

- Lave priser og høje løn-
ninger vil kræve øget effek-
tivisering for at få det hele 
til at hænge sammen, men 
samtidig vil det give plads til 
en rigere natur, mente hun. 

Det hele afhænger dog af 
udvikling af en nødvendig 
miljøteknologi, som regerin-
gen prioriterer højt, og Con-
nie Hedegaard anser oppo-
sitionens krav om svinestop 
for visionsløst. Netop fordi 
det ikke vil give incitament 
til udvikling af miljøteknolo-
giske løsninger. Den tidligere 
miljøproblematiske industri 
er et godt eksempel herpå, 
mente hun.

- Da industrien for år tilbage 
var årsag til grimme overskrif-
ter i medierne, valgte man jo 
ikke at nedlægge industrien. 

I stedet løste man problemer-
ne, og det skal vi også gøre 
i landbruget. Derfor - ingen 
miljøteknologi, ingen svine-
produktion, fastslog hun.

- Derfor har regeringen 
også afsat betydelige beløb 
til forskning i blandt andet 
miljøteknologi, oplyste Con-
nie Hedegaard.

Accepter 
strukturudvikling
Borgmester og tidligere for-
mand for Danske Svinepro-
ducenter, Kent Skaanning, 
beklagede, at landbruget 
spænder ben for sig selv ved 
at forsøge at holde igen på 
strukturudviklingen. I stedet 
mente han, at budskabet til 
politikerne må være, at struk-
turudviklingen enten må 
accepteres eller landbruget 
afvikles.

Hvis blot strukturudviklin-
gen følges, er Kent Skaanning 
ikke bekymret for truslen fra 
den hastigt voksende svine-
produktion i Østeuropa og 
Sydamerika. Hans manglende 
bekymring skyldes den stigen-
de velstand i verdensbefolk-
ningen, der - som det første 
– vil medføre øget efterspørg-
sel på svine- og fjerkrækød. 
Derfor har landbruget en in-

ternational forpligtigelse til at 
bevare en stor svineproduk-
tion, påpegede han.

- En nul-tolerance på mil-
jøsiden er dog en betingelse 
for fortsat svineproduktion 
i Danmark. hvilket vil kræve 
meget store bedrifter, for at 
problemerne kan løses på en 
økonomisk og miljømæssigt 
bæredygtig måde, fremhæ-
vede han.

I modsætning til Orla Grøn 
Pedersen budskab i et indlæg 
tidligere på dagen så Kent  
Skaanning ikke høje priser på 
gylleseparering som en trus-
sel for anvendelsen af tekno-
logien.

- Hvis vi i sin tid havde und-
gået at investere i computere 
på grund af prisen, så havde 
vi aldrig fået computere. Men 
sådan gik det ikke, og sådan 
vil det heller ikke gå for gyl-
leseparering, mente han.

- Via miljøteknologien vil et 
stort vækstscenarium være 
muligt, men det er spørgsmå-
let, om vi ønsker det. Ønsker 
vi vækst, vil det kræve et kvan-
tespring væk fra bondekultu-
ren til en accept af landbruget 
som en industri. Kan vi ikke 
blive enige med naboer og 
politikere om det, er vi tilbage 
ved Morten Korch, og så er 
vi nogen, der må søge andet 
arbejde, sluttede han.

Landbruget i offensiven
- Landbruget har to ben at stå 
på - markedet og samfundets 
accept. Og begge dele er nød-
vendige for erhvervets over-
levelse og udvikling, sagde 
professor Peter Sandøe. 

Hermed gav han Kent  
Skaanning svar på tiltale, som 
forinden havde udtalt, at han 
ikke så nogen grund til, at han 
skulle interessere sig for væl-
gerne. Peter Sandøes pointe 
var, at der er al mulig grund 

UDSYN: Miljøminister Connie Hedegaard 
(K) beskrev oppositionens krav om svine-
stop som visionsløst.

til at interessere sig for væl-
gerne, hvis erhvervet ønsker 
at overleve.

Han nævnte, at erhvervet 
ynder at fremstille sig selv 

som en succeshistorie, men 
at det ofte er en anden ople-
velse, man får i medierne. 

- Tag bare de seneste sager 
om skuldersår, mangelfuld 
rengøring på slagterier, og 
rapporten fra dyrenes beskyt-
telse om søers velfærd.

- Både den positive og den 
negative side af landbruget 
udgør imidlertid hele histo-
rien, sagde han.

Peter Sandøe gav en lang 
række eksempler på borger-
nes opfattelse af landbruget 
og svineproduktionen, og op-
fordrede derefter erhvervet 
til at være mere i offensiven, 
tage afstand fra brodne kar 
og melde ud om egne proble-
mer, inden andre gør det.

- Hvis erhvervet formule-
rer egne regler for at komme 
problemerne til livs og går 
frivilligt ind i en dialog om 
fremtidig lovgivning, vil land-
bruget stå langt stærkere i of-
fentligheden, end den gør i 
dag, mente Peter Sandøe.

Han opfordrede til dialog 
med forbrugerne om, hvad 
et godt griseliv er. 

- Det er vigtigt, at erhvervet 
og forbrugerne bliver enige 
om et fælles værdigrundlag, 
hvilket vil løse mange proble-
mer, sagde han.

Peter Sandøe efterlyste end-
videre åbenhed om, hvordan 
svineproduktionen foregår. 
Og han beklagede, at land-
bruget anvender idylliserede 
billeder i reklameøjemed, 
som kun fastholder forbru-
gernes billede af det idylliske 
landbrug, der krakelerer og 
skaber furore, når det sande 
billede vises.

Peter Sandøe sluttede sit 
indlæg med at påstå, at den 
største hindring i dag, for en 
konstruktiv dialog mellem 
landbruget og befolkningen, 
er indgroede fjendebilleder, 
negative forventninger og at 
landbruget altid er i forsvars-
position. 

Se det hele på nettet
I løbet af de næste 14 dage 
vil der blive oprettet et de-
batforum på Landhushol-
dingselskabets hjemmeside 
www.1769.dk, hvor det også 
blive muligt at downloade po-
wer-point-præsentationerne 
fra seminaret.

Foruden de allerede nævnte 
indlægsholdere var der ind-
læg ved professor og forhen-
værende overvismand Niels 
Kærgård, Landbohøjskolen, 
adjunkt Lone Bredahl, MAPP-
centret, direktør Orla Grøn 
Pedersen, Landsudvalget for 
Svin, Martin Lidegaard, ny 
landbrugspolitisk ordfører for 
de Radikale, forskningsleder 
Hanne Damgaard Poulsen 
og seniorforsker Sven Som-
mer fra DJF, samt Søren Kjær, 
Skov- og Naturstyrelsen.

awo@get2net.dk
telefon 75 94 18 22

Strukturreform 
forenkler miljø-
godkendelser

n Miljøminister Connie Hedegaard fremhævede på 
Landhusholdningsselskabets seminar om fremtidens 
svineproduktion, at strukturreformen medfører en for-
enkling af miljøgodkendelserne.

- Ved at lægge godkendelsen ét sted, nemlig i kommu-
nerne, vil det forenkle landbrugets miljøgodkendelser. 
Samtidig vil det gøre godkendelserne mere ensartede, 
uden der slækkes på kravene. Når beslutningerne træf-
fes tæt på borgerne, vil det nemlig blive nemmere at 
protestere over afgørelserne – både for landmænd og 
andre borgere, mente hun.

UBEKYMRET: Den hastigt 
voksende svineproduktion 
i Østeuropa og Sydamerika 
opfattede Kent Skaanning 
ikke som en trussel.


